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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

سازندگی: یک تصمیم غلط دولت روحانی
72 برابر جنگ تحمیلی هزینه ایجاد کرد

سرویس سیاسی ـ
در شــرایطی که به تصریح روزنامه ســازندگی، تصمیم ارز 4200 تومانی دولت 72 برابر هزینه ای که ایران در جنگ 
تحمیلی پرداخت کرد، به کشور خسارت وارد کرده است، روزنامه دولت این روزها با جانب داری و تردیدافکنی در روند محاکمه 
اخلالگران اقتصادی، می گوید، این تنها یک تصمیم بوده، نه فعل مجرمانه و سزاوار محاکمه نیست! بعلاوه اینکه موجب عدم 

اتخاذ تصمیمات جدی از سوی مسئولان نیز می شود!
ارگان حزب کارگزاران در شماره اخیر خود در گزارشی با عنوان »پشت پرده ایده ارز 4200 تومانی« نوشت: »بیش از 
یک  سال از پرداخت ارز 4200 تومانی می گذرد ولی هنوز کسی نمی  داند ایده ارز 4200 تومانی از چه کسی بود؟ پرداخت 

آن به نفع یا زیان کشور بود؟ چه کسانی از آن دفاع کردند و چه کسانی آن را نفی می کردند؟«
سازندگی نوشته است: »بر اساس آنچه تاکنون اعلام شده، نزدیک به 18 میلیارد دلار ارز 4200 تومانی که دولت پرداخت 
کرده، به کشور بازنگشته است. یعنی با قیمت متوسط دلار 12 هزار تومانی، نزدیک 216 هزار میلیارد تومان از منابع کشور 
سوخت شد. این عدد برابر با نیمی از بودجه کل کشور است. حدود 72 برابر هزینه ای که ایران در جنگ تحمیلی پرداخت 
کرد. میزان دلارهای هدر رفته 15 برابر هزینه ای اســت که طی ســیل فصل بهار به کشور مهیا می شد. با این پول امکان 
ساخت 60 نمونه پروژه عظیم مانند پل صدر وجود داشت. با این پول امکان ساخت 200 نمونه دیگر مانند برج میلاد هم 
برای کشور مهیا می شد. با این میزان دلار، امکان پرداخت 5 و نیم سال یارانه نقدی برای کشور فراهم می آمد. همه این اعداد 
نشان می دهد تصمیم ارز 4200 تومانی یکی از عجیب ترین و پیچیده ترین اقدامات دولت طی سال های گذشته بوده است.«

در انتهای این گزارش آمده است: »بیش از یک سال و سه ماه از این تصمیم دولت می گذرد. 18 میلیارد دلار به هدر 
رفته اســت. نرخ تورم به 40 درصد رســیده، قیمت برخی کالاهای وارداتی با نرخ 4200 تومانی بیش از 150 درصد رشد 

داشته و هنوز هم هیچ کدام از اعضای هیئت دولت زیر بار تصمیم پرحاشیه شان نمی روند.«
شایان ذکر است از مهم ترین آثار و نتایج ارز 4200 تومانی که به دلار جهانگیری معروف شد، ایجاد تورم افسارگسیخته، 
بروز مفاسد گسترده در زنجیره تأمین کالاهای اساسی و تشدید نابسامانی  بازار و تضعیف تولید ملی در کالاهای اساسی و 
عدم حمایت موثر از اقشار آسیب پذیر بود. در حالی که ماجرای چگونگی تعیین قیمت 4200 تومان برای ارز دولتی و نحوه 
برباد رفتن 18 میلیارد دلار ارز دولتی هنوز حل نشده و هیچ کس حاضر به پذیرش مسئولیت این خسارت بزرگ نیست، 

عده ای می کوشند ماجرا را در حد سوءمدیریت تقلیل داده و از برخورد با عوامل اصلی قضیه جلوگیری کنند! 
مغلطه گری روزنامه دولت برای جانب داری از اخلالگران اقتصادی

اما با وجود اینکه به تصریح سازندگی این تصمیم غلط دولت روحانی 72 برابر هزینه ای که ایران در جنگ تحمیلی 
پرداخت کرد، به کشــور خسارت وارد کرده اســت، روزنامه دولت این روزها با جانب داری و تردیدافکنی در روند محاکمه 
اخلالگران اقتصادی، می گوید، این تنها یک تصمیم بوده، نه فعل مجرمانه و سزاوار محاکمه نیست! به علاوه اینکه موجب 

عدم اتخاذ تصمیمات جدی از سوی مسئولان نیز می شود!
روزنامه ایران نوشت: »مبارزه با فساد به معنای مبارزه با تصمیمات مسئولان دولتی، اعم از درست یا غلط نیست. اگر قرار 
باشد که مسئولان کشوری به واسطه تصمیمات اداری و معمول خود به دادگاه فراخوانده شوند، نه تنها جرأتی برای تغییر نگاه 
پیدا نخواهند کرد بلکه از انجام وظایف جاری خود نیز باز می مانند. مسئله فقط بازداشت و زندان و محاکمه نیست، بلکه در 
شرایط کنونی به گونه ای رفتار کرده اند و فضاسازی می کنند که هر کس بازداشت شود، به منزله اثبات گنهکاری وی است و 
به طور طبیعی مدیران سالم مجبور می شوند که از اتخاذ تصمیمات جدی و نیز تغییر نگاه پرهیز کنند. پیشتر نیز تذکر داده 
بودیم که تصمیم نادرست و غلط با فعل مجرمانه فرق می کند. اگر مدیری به ناحق یک میلیون تومان به حساب خود بریزد 
مرتکب جرم شده است، چه رسد به اینکه صدها میلیون و میلیارد جابه جا کند. ولی اگر درباره خودرو قیمت گذاری کرد، 

چه قیمتی کمتر از بازار و چه بیشتر از بازار، این جرم نیست، مگر آنکه ساخت و پاختی پشت ماجرا باشد.«
مسببان تصمیم غلط ارز 4200 تومانی و رانت 18 میلیارد دلاری و معطل سازان مردم برای تحویل خودروهای پیش 
خرید شده به بهانه کمبود قطعه و افزایش افسارگسیخته قیمت آن، به باور عمومی و تصریح کارشناسان اخلالگر اقتصادی 
شــناخته می شوند و طبعا باید پاسخگوی سوءمدیریت خود باشند که موجب انفجار قیمت ها و تعمیق رکود شد. آشفته 
بازار خودرو در شــرایطی اســت که مهر 94 با وام 25 میلیونی دولت برای خرید خودرو و اختصاص 2هزار و 770 میلیارد 
تومان پول از منابع بانک مرکزی، 130 هزار خودرو ظرف 6 روز به فروش رفت و ایران خودرو و سایپا با حمایت دولت و 
خرید مردم رونق گرفتند. در این میان، بهانه صعود نرخ ارز نمی تواند دلیلی برای تداوم گرانی لجام گسیخته خودرو باشد 
چراکه این قیمت گذاری ها با دستاویز گرانی قیمت دلار صورت گرفت اما اکنون نرخ دلار روند کاهشی به خود گرفته است.

باید مبارزه با پول کثیف را از کشورهای غربی بیاموزیم!
روزنامه آرمان در مطلبی نوشت: »در شرایط کنونی ایران به یک FATF داخلی یعنی سازمان شفافیت مالی نیاز دارد. 
باید مشخص شود آقازاده هایی که وام های کلان بانکی با سود پایین دریافت می کنند از چه طریق این کار را انجام می دهند 
و چرا آگاهی از این قضیه دیر اتفاق می افتد. در کشــورهای غربی اگر یک دلار پول کثیف وارد حســاب بانکی فردی شود 
صبح زود، حساب بانکی وی را مسدود می کنند تا نتواند از این پول استفاده کند. چرا در ایران این اتفاق رخ نمی دهد؟ اگر 

سیستم بانکی و پولی کشور شفاف و در دسترس بود بسیاری از این تخلفات بزرگ صورت نمی گرفت.«
این روزنامه زنجیره ای نه از قوانین داخلی مبارزه با پولشویی اطلاع دارد و نه از کارنامه کشورهای غربی در مبارزه با پولشویی.

لایحه مبارزه با پولشویي در سال1386 در مجلس شوراي اسلامي تصویب و به قانون تبدیل شد و بعد از تائید شوراي 
نگهبان، در تاریخ 11 آذرماه 88 آئین نامه اجرایي آن نیز تدوین و از ســوي دولت وقت ابلاغ شــد. بنابراین چنانچه دولت 
اراده اي براي مقابله با پولشویي دارد، به آساني و بي آنکه نیازي به FATF باشد مي تواند بر اساس این قانون داخلی با این 

پدیده پلشت مقابله کند.
از سوی دیگر، »واحد اطلاعات مالی« همان گونه که از نامش پیداست، مرکزی است که به محرمانه ترین اطلاعات مالی 
کشور دسترسی دارد. این واحد به تمام سامانه های مالی و اقتصادی کشور )سیستم بانکی، گمرک، سازمان مالیاتی، بیمه، 
بورس و...( دسترســی مســتقیم و نامحدود دارد و از این منظر یک واحد ویژه و منحصر به فرد است. مبارزه با پولشویی از 

مأموریت های این واحد است. رئیس این واحد با حکم وزیر اقتصاد انتخاب می شود.
به علاوه اینکه، بر اساس برآوردها حجم پولشویی که به صورت سالیانه در جهان انجام می شود، بین 800 میلیارد تا 2  
تریلیون دلار است. بر اساس گزارش های رسمی  منتشر شده، 70 درصد پولشویی دنیا در آمریکا و اروپا صورت می گیرد. از 
سوی دیگر، بر اساس گزارش های موجود، 99 درصد پول کثیف موفق به عبور از سیستم های نظارتی آمریکا و اروپا شده اند 

و حدود 80 درصد از این پول ها مجدداًً برای سرمایه گذاری و ساماندهی جنایات دیگر به کار می روند.
هزینه کرد خانوارها در حال سبقت گیري از منابع درآمدي است 

روزنامه اعتماد همزمان با هفته دولت در گزارشی اقتصادی به آخرین بررسی های مرکز آمار ایران درباره میزان هزینه 
و درآمد خانوار شهري و روستایي در سال گذشته پرداخت و نوشت: »با نگاهي به نتایج این طرح مي توان چنین استدلال 
کرد که مهم ترین عامل این تغییر رویه، عدم انطباق ســریع خانوارها با تکانه هاي ارزي و تورم اســت که باعث شده الگوي 
مصرف متناسب با افزایش قیمت ها، تغییر نکند. از سوي دیگر آینده مبهم در برخي بازارها مانند مسکن نیز سبب افزایش 

هزینه خانوارها در این بخش ها شده است.« 
این روزنامه در ادامه نوشت: »نکته دیگر درخصوص این آمارها، احتمال تغییر الگوي مصرف در سبد مصرفي به ویژه 
اقلام خوراکي است. از آنجایي که گوشت بیشترین افزایش قیمت را در بین کالاهاي خوراکي داشته، ممکن است در آینده 
سهم کمتري در سبد مصرفي داشته باشد که این علاوه بر به  صدا درآمدن زنگ خطر احتمال سوءتغذیه، موجبات کاهش 

رفاه اجتماعي و اقتصادي را نیز ممکن مي سازد.«
گفتنی است، تدابیر لیبرالی دولت تدبیر و امید باعث شده که طی 6 سال اخیر، سفره خانواده ها روز به روز کوچکتر 
شود. اعتقاد افراطی به بازار آزاد و عدم ورود دولت به سیاست گذاری بازارهای مالی، باعث سقوط ارزش پول ملی به کمتر 
از یک سوم در شش ماه شد. اما این سقوط، با افزایش متناسب حقوق و درآمدها همراه نبود و به عبارتی سطح رفاه مردم، 

روز به روز پایین تر آمد.
امید دولت تدبیر و امید به گره گشــایی های برجام و حتی دل بســتن به وعده های اروپایی ها درخصوص برجام بدون 

کدخدا! هم باعث شد که دولت به جای کار جدی، صرفا تماشاگر این فاجعه اقتصادی باشد.
شاید یکی از مهم ترین بخش های زندگی خانواده ها که افت کیفی و کمی آن ملموس تر از سایر بخش هاست، سبد غذایی 
است. دولت متعهد شده بود که با تخصیص دلار 4200 تومانی، حداقل سفره مردم را کوچک نکند، وعده ای که عاقبتش 

همچون سایر وعده های دولت شد.
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درمکتب امام

آرامتان نمی گذارند
همه مســئولان نظام و مردم ايران بايد بدانند كه غرب و شرق تا شــا را از 

هويت اسلامى تان- به خيال خام خودشان- بيرون نبرند، آرام نخواهند نشست. نه 

از ارتباط با متجاوزان خشنود شويد و نه از قطع ارتباط با آنان رنجور، هميشه با 

بصيرت و با چشانى باز به دشمنان خيره شويد و آنان را آرام نگذاريد كه اگر آرام 

گذاريد، لحظه اى آرامتان نمى گذارند.
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دومین جلسه رسیدگی علنی به اتهامات 
برخی دیگر از متهمان بانک ســرمایه به نام 
»گروه جهانبانی« در شعبه سوم دادگاه ویژه 
رســیدگی به جرایم اخلالگران و مفسدان 
اقتصادی به ریاســت قاضی مسعودی مقام 

برگزار شد. 
به گزارش میزان، در ابتدای این دادگاه، متهم 
جهانبانی در جایگاه حاضر شــده و به قرائت ادامه 

دفاعیه خود پرداخت. 
این متهم با  اشــاره به هزینه کرد تســهیلات 
دریافتی برای واردات گفت: بنده ادعایی در زمینه 
تولید نداشتم و ریالی در جهت اشتغال و تولید در این 
زمینه اخذ نکردم. از طرفی تضمینی وجود نداشت که 
اگر در این بخش ورود می کردم با مشکلات بیشتری 

رو به رو نمی شدم.
قاضی مسعودی مقام پس از استماع دفاعیات 
متهم جهانبانی خطاب به وی گفت: شما در رابطه با 
اخذ تسهیلات توضیح دهید. چیز هایی که می گویید 
باید براساس واقعیت باشد چرا که خیلی از تسهیلاتی 
که اخذ کردید صرف واردات نشــده است و اکنون 
سؤال اینجاست که پولی که با آن گوشت وارد کشور 

شده چه شده است.
وی افزود: شــما با یک لشکر به بانک سرمایه  
می رفتید و با مسئولان آن زمان بانک زمینه اعطای 
تسهیلات را فراهم می کردید. شما اگر وارد کننده 
بودید مسیر قانونی را طی می کردید. سؤال اینجاست 
که شما وارد کننده هستید، ساختمان ساز هستید 
و یا مسئولان و بچه های آنها را در شرکت ها به کار 
می گرفتید تا از آنها سوءاستفاده کنید؟ 489 فقره 
تســهیلات در دو سال فقط از یک بانک داشتید و 
604 میلیارد تومان تسهیلات گرفتید که نمی دانم 

چگونه سر از جیب این و آن درآورده است.
رئیس دادگاه اظهار داشت: برای تمامی متهمان 
ظرف 5 دقیقه وثیقه آوردید و خانم شما کمتر از ده 
دقیقه برای تمام متهمان وثیقه نقدی آورده است. 

اموال خود را به نام این و آن می زنید، این درســت 
نیســت که در ابتدای ســخنان خود آیه و حدیث 
می آورید در حالی که برای هر متهم 150 تا 200 
میلیون تومان وثیقه گذاشتید و سپس می گویید که 
خود متهمان آوردند درحالی که ردیابی های صورت 

گرفته نشان می دهد که از جیب شماست.
قاضی مسعودی مقام خطاب به متهم جهانبانی 
که مدعی شــد هیچ تسهیلات نامشروعی دریافت 
نکرده اســت، گفت: برادر شما با مسئولان سازمان 
حسابرسی در حضور مسئولان بانک سرمایه جلساتی 
را برگزار می کردند. چرا اینهمه مســئولان را آنجا 
بردید، اگر شما می خواستید تسهیلات اخذ کنید 
می توانستید با مراجعه به شعبه و طی کردن روند 
قانونی این تسهیلات را دریافت کنید نه اینکه مدام 
جلسه بگذارید. وی در پاسخ به متهم که اطلاعات 
دادگاه را اشتباه خواند، گفت: این اطلاعات در اختیار 
ما قرار دارد و نیازی نیســت شما به آنها بپردازید. 
آقای جهانبانی شــما با آقایان بخشایش، کاظمی، 
توسل در ارتباط بودید و ضابطه مند عمل نکردید. 
شما افراد، پدر بانک را درآوردید و میلیارد ها تومان 

به بانک ضرر زدید.
متهم جهانبانی مدعی شد: در مدت چهار سال و 
به نام 7 شرکت مبلغ 701 میلیارد تومان تسهیلات 

اخذ گردید که مبلغ کالا های وارداتی 1500 میلیارد 
تومان بوده است و بابت کالا های وارداتی هیچگونه 

ارز دولتی اخذ نشده است.
رئیس دادگاه در ادامه و با کنایه خطاب به متهم 
جهانبانی گفت: این طور که شما توضیح می دهید 
نه تنهــا واردات انجام دادید بلکه با قیمت کم نیز 
فروخته اید و ملت ایران نیز شــکرگزار هستند. اگر 

این تسهیلات به ضرر شماست چرا وارد کردید؟
متهم جهانبانی در پاســخ گفت: چون کمبود 
کشور بود احساس کردیم که باید این کار را انجام 

دهیم، اما اشتباه کردیم.
قاضی مسعودی مقام در واکنش به این جمله 
متهم گفت: همه متهمان برای کشور احساس تکلیف 

کردند، اما بزرگ ترین ضرر را به کشور زدند.
دریافت تسهیلات کلان 

بدون صلاحیت
بعــد از دفاعیات متهم، نماینده دادســتان با 
حضور در جایگاه خطاب به متهم جهانبانی گفت: 
شــما یک سؤال را واضح و صریح توضیح دهید که 
شما صلاحیت دریافت وام به این مقدار را نداشتید، 

چطور این مقدار تسهیلات دریافت کردید؟
قهرمانی با  اشاره به گزارش کارشناس اعتباری 
که صلاحیت این متهم را برای دریافت تسهیلات 

کلان رد کرده بود، افزود: کارشناس اعتباری اعلام 
کرده است که ریسک اعتباری شما بالا است و 29 
میلیارد تومان بیشتر نمی توانید دریافت کنید، اما 
در شرکت »شکوه نور احسان« 118 میلیارد تومان 
دریافت کردید و باید در این خصوص توضیح دهید. 
در زمان آقای بخشــایش مدیران بانک در جلسات 
غیرعلنی اعلام کردند شما همراه برادر خود که از 
دوستان آقایان بخشایش و کاظمی بودند به بانک 

رفتید و مذاکره کردید.
وی با بیان اینکه هر تسهیلاتی که اخذ می شود 
پرداختی حســب مقررات بانک مرکزی بخشــی 
برای ارز و بخشــی برای سود است، افزود: حسب 
قرارداد هــای خودتان بدهی شــما بالغ بر دو هزار 
میلیارد تومان است این پول ها هزینه فرصت های 
بالایی داشته و می توانسته است به اشتغال و بازرگانی 

کمک کند.
در ادامه این دادگاه نمایندگان بانک ســرمایه 
و ســازمان بازرسی کل کشــور نیز به ارائه نظارت 

خود پرداختند.
در ادامه متهم جهانبانی در پاســخ به سخنان 
این افراد تلاش کرد تا موضوع تحریم ها را در اتهام 
خود دخالت دهد که با واکنش قاضی مواجه شــد 
که با کنایه به وی گفت: همه فهمیدند که شما تنها 
شخصی هســتید که کالای اساسی وارد کرده اید. 
همه می گویند ما تحریم ها را دور می زنیم، ولی در 
واقع ملــت را دور می زنند. این حرف های تکراری 
تأثیر ندارد، ما به شما می گوییم 8 میلیون یورو را 
توضیح دهید، اما شما عنوان می کنید که مستندات 

را بعدا خواهید آورد. 
در ادامه متهم احمد یوسفی کوپائی و وکیل وی 
در جایگاه حاضر شدند و به دفاع از اتهام معاونت در 
اخلال در نظام اقتصادی کشور به مبلغ یک هزار و 
180 میلیارد ریال پرداختند. قاضی مسعودی مقام 
ضمن اعلام پایان جلسه گفت: ادامه جلسه روز شنبه 

9 شهریور برگزار خواهد شد.

70تن از نمایندگان مجلس در نامه ای به وزیر ورزش خواستار بازگشت 
مدیر سابق یک باشگاه فوتبال شدند آن هم مدیری که با قانون تصویب 
شده توسط همین نمایندگان و به خاطر بازنشسته بودن کناره گیری کرد اما 
نکته تأسف آور آن است که در حقیقت نمایندگان مجلس برای دورزدن 

قانون نامه نگاری کرده اند!
گویا عجایب مجلس دهم را پایانی نیست. یکی از تازه ترین موارد آن به نامه 70 
نماینده مجلس به وزیر ورزش بازمی گردد که اواخر ماه قبل یعنی چند روز پیش 
رخ داد. »70 نماینده مجلس در نامه ای به مســعود سلطانی فر، خواستار بازگشت 
حمیدرضا گرشاسبی به باشگاه پرسپولیس شدند«. دقایقی پس از انتشار این خبر بود 
که هواداران پرسپولیس در فضای مجازی، علیه نمایندگانی که نامه مذکور را امضا 
کرده بودند، موضع گرفتند. نمایندگانی که اغلب آنها متعلق به استان خوزستان و 
کرمانشاه بودند هرچند نام چند نماینده از استان تهران، کرمان، اصفهان و سیستان 
و بلوچســتان نیز بین آنها دیده می شود. بازگشت حمیدرضا گرشاسبی به باشگاه 
پرســپولیس در حالی در دســتور کار نمایندگان قرار گرفته که او  بر اساس قانون 
مجلس شورای اسلامی درخصوص منع  به کارگیری بازنشستگان مجبور به استعفا 
شد، حالا همان نمایندگانی که قانون را تصویب کرده اند، خواستار بازگشت مدیرعامل 
مستعفی پرسپولیس هستند، آن هم درست در فاصله چند روز مانده به آغاز لیگ برتر.
موضوع این است که در این شرایط و با وجود مسایل مهم کشور چرا 70نماینده 
به تلاش برای دورزدن قانون روی می آورند؟ وقتی خود مجلس نســبت به قانونی 
که تصویب کرده این گونه برخورد می کند چگونه می تواند انتظار داشــته باشد که 
دیگر دستگاه ها قوانین مجلس را جدی بگیرند؟!نطق ها و مصاحبه های هر کدام از 
نمایندگان امضا کننده این نامه را اگر مروری کنیم حتما به جملاتی در باب مشکلات 
معیشتی مردم، بیکاری، تورم و رکود خواهیم رسید اما در عمل آیا آنها این دغدغه ها 
را پیگیری می کنند یا برای دورزدن قانون مجلس به وزیر ورزش نامه می نویسند؟!

اصلا آیا شأن مجلس است که در هر موضوعی وارد شود و برای رفتن مدیر یک 
تیم فوتبال نامه آن هم با امضای 70نماینده بنویسد؟

دیروز در صحن علنی مجلس شــورای 
اسلامی »گزارش کمیسیون حقوقی و قضایی 
در مورد لایحه تجارت اعاده از شورای نگهبان« 

مورد بررسی نمایندگان قرار گرفت.
روز گذشته جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
به ریاست علی لاریجانی آغاز شد.  ادامه »رسیدگی 
به گزارش کمیسیون حقوقی و قضایی در مورد لایحه 
تجارت اعاده از شورای نگهبان« دستور کار جلسه 

دیروز بود.
در راستای دســتور جلسه مذکور نمایندگان 
مردم در مجلس »10شــرط ممنوعه در قراردادها 
برای صاحبان حرفه ها« را مشخص کردند. همچنین 
در بررسی ماده 32 لایحه تجارت نمایندگان مقرر 
کردند تا در صورتی که ظن متعارف مبنی بر اینکه 
متعهد علیه امکان اجرای تعهدات اساسی خود را 

ندارد، از طرف مقابل تضمین بخواهد.
دیگر اینکه نمایندگان نحوه محاســبه کلیه 
مهلت ها و مواعد مقــرر در قراردادها را تابع قانون 
آیین  دادرســی مدنی مصوب کردند مگر به موجب 
قرارداد با قانون بر خلاف آن مقرر شــده باشد. در 
ماده 35 لایحه تجارت نیز در صورت نقض تعهدات 
اساســی قراردادی، متعهدله می تواند رأس قرارداد 
را فســخ نماید. در این مورد، وجود حق فسخ مانع 
الزام به ایفای تعهد و اعمال آن مانع تقاضای جبران 

خسارات ناشی از نقض نیست.
همچنین دیروز مواد 89، 90، 91، 92، 93 و... 
به تصویب نمایندگان مجلس رسید. در ماده 89 آمده 
است: نماینده تجارتی می تواند نمایندگی اشخاصی 
دیگر را نیز قبول کند، مگر اینکه به موجب قرارداد از 
قبول نمایندگی دیگری منع شده باشد. در هر حال، 
چنانچه نماینده تجارتی نمایندگی شخص دیگری را 
بپذیرد که در همان موضوع نمایندگی با اعطاء کننده 
نمایندگی رقابت دارد، این موضوع را باید به اطلاع 

اعطاء کننده نمایندگی برساند.
 در ماده 90 آمده است: اعطاء کننده نمایندگی 
می تواند در محدوده جغرافیایی مشخص به  اشخاص 

متعدد نمایندگی تجارتی اعطاء و با خود به عرضه 
کالا و یــا خدمات اقدام کند، مگر اینکه با نماینده 

تجارتی به نحو دیگری توافق کرده باشد.
 در مــاده 91 آمده اســت: نماینده تجارتی و 
اعطاء کننده نمایندگی باید اطلاعات لازم برای انجام 
نمایندگی از جمله پیش بینی خود درخصوص حجم 
معاملات و تغییرات آن و کلیه اسناد و مدارک مربوط 

به موضوع نمایندگی را مبادله کنند.
در نشســت علنی  نوبت عصر دیروز مجلس 
شــورای اســلامی بیانیه 150 نفــر از نمایندگان 
مجلس در محکومیت تحریم ظریف از سوی آمریکا 

قرائت شد. 
در متــن بیانیه آمده اســت: دولت قلدرمآب 
آمریکا در راســتای سیاست های خصمانه خویش، 
رئیس دســتگاه دیپلماســی ایران را در راستای 
تحریم خود قرار داده اســت. ما نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی... بر این باوریم که تحریم ظریف، 
سیاست دوگانه و فریبکارانه ایالات متحده آمریکا را 
نشان می دهد که از یک سو مدعی مذاکره با ایران 
بوده و از ســوی دیگر ظریف یا عملًاً دیپلماسی را 

تحریم می کند.«
انفعال وزارت خارجه در قبال کشمیر

 نصرالله پژمانفر در نشست علنی دیروز در تذکر 
شــفاهی خود خطاب به دستگاه دیپلماسی کشور 
عنوان کرد: وزارت خارجه در شــرایطی نسبت به 
موضوع حوادث کشمیر هیچ موضعی نمی گیرد که 
این حوادث در سکوتی خبری در حال رخ دادن است.

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای 
اسلامی افزود: با وجود تأکیدات مقام معظم رهبری 
اما هیچ خبری در این ارتباط از وزارت امور خارجه 
به گوش نمی رســد و ایــن وزارتخانه در این حوزه 
فعالانه ورود نکرده است؛ وظیفه ما است که طبق 

قانون نسبت به این حوادث واکنش داشته باشیم.
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شــورای 
اسلامی درخصوص وضعیت نابسامان شیخ زکزاکی 
نیز به وزارت خارجه تذکر داد و افزود: ایشــان یک 

امام جماعت ساده در نیجریه نیستند که برخی از 
عزیزان چنین تعبیری را به کار می برند بلکه او رهبر 
مسلمانان نیجریه بوده و ممکن است هر آن اتفاق 
خطرناک برای او روی دهد لذا باید نســبت به این 

مسئله نیز فعالانه عمل کرد.
بسته بودن سایت های صدور پروانه

حســینعلی حاجی دلیگانــی نماینده مردم 
شاهین شــهر، میمــه و برخوار در تذکر شــفاهی 
خود خطاب به وزیر کشــور گفت: موضوع تصویب 
ممنوعیت حضور اتباع بیگانه در شاهین شهر، برخوار 
و میمه که مصوبه شــورای تأمین را داشــت باید 
پیگیری شود چرا که فرصت های شغلی به خصوص 
در حوزه ساختمان ســازی در حال از دست رفتن 
است. همچنین مشــاهده شده که یک نفر کارت 
اقامت می گیرد و ده ها نفــر به صورت نوبتی از آن 
 استفاده می کنند که باید به این موضوع رسیدگی 

شود.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اســلامی در پایان خطاب به وزیر 
صنعت اظهار داشت: متأسفانه در سال رونق تولید، 
سایت هایی که برای صدور پروانه است، بسته بوده و 
فردی که برای ایجاد یک شغل به اداره صمت استان 
یا شهرستان مراجعه می کند، آنها می گویند سایت 

از تهران بسته است.
تذکری برای اصلاح ساختار بودجه

 علیرضا سلیمی، نماینده محلات و دلیجان در 
نشست علنی دیروز مجلس در تذکری عنوان کرد: 
در حال حاضر در ماه ششــم سال قرار داریم و قرار 
است دولت در آذرماه نیز لایحه بودجه سال آینده 
کل کشور را به مجلس ارائه کند، ولی تاکنون لایحه 
اصلاح ساختار بودجه که دستور مقام معظم رهبری 

بوده به مجلس ارائه نشده است.
وی خطــاب بــه رئیس مجلــس تأکید کرد: 
درخواست داریم دستور دهید که سازمان برنامه و 
دولت هر چه سریع تر این لایحه را به مجلس ارائه 
کند و مشخص نیست به چه دلیل این میزان تاخیر 

و تعلل در این زمینه وجود دارد.
سلیمی ادامه داد: بســیاری از موارد دیگر نیز 
مانند مــاده 235 آیین نامه داخلــی که بنا بود بر 
اســاس آن درمردادماه گزارشی از عملکرد وزرا بر 
اساس برنامه ها در زمان رأی اعتمادشان به مجلس 
ارائه کنند نیز انجام نشده است که متأسفانه نه این 
مورد و نه لایحه اصلاح ســاختار بودجه در دولت 

جدی گرفته نمی شود.
حذف چهارصفر به مجلس بیاید

محمدرضا صباغیان بافقی، نماینده مردم مهریز 
و بافق دیروز در تذکر شفاهی خود ضمن تشکر از 
دولت برای حذف 4 صفر از واحد پول ملی کشــور 
گفت: هر چه سریع تر لایحه مربوط به این موضوع 
باید به صحن بیاید تا تصویب شــود که در نهایت 
باعث می شود معاملات در دســتگاه ها، بانک ها و 

میان مردم تسهیل شود.
مجلس شورای اسلامی در تذکری خطاب به 
وزارت کار و اســتانداری یزد بیان داشــت: باید به 
حقوق کارگران در حوزه معادن رســیدگی شود و 
فردی که عضو شورای کارگری بود به دلیل اعتراض 
اخراج نشود که این موضوع در معدن کوشک بافق 

اتفاق افتاده است.
همچنین قاســم احمدی لاشــکی  در تذکر 
شفاهی گفت: وضعیت معلمان حق التدریس هنوز 
تعیین تکلیف نشده است و سرپرست وزارت آموزش 
و پرورش یک ماه پیش گفته که آیین نامه استخدام 
معلمان حق التدریس در کمیسیون اجتماعی دولت 

بررسی می شود.
عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس 
بیان کرد: معاون نیروی انســانی وزارتخانه آموزش 
و پرورش نیز گفته بود که روند اجرایی اســتخدام 
معلمان حق التدریس را از مهرماه شروع می کنیم. 
روز گذشته رئیس سازمان اداری و استخدامی  عنوان 
کرد آیین نامه استخدام معلمان حق التدریس بعد از 
بررسی در کمیسیون اجتماعی دولت به صحن جلسه 

هیئت وزیران ارسال می شود.

گزارش کمیسیون حقوقی و قضایی در مورد لایحه تجارت 
در صحن علنی مجلس بررسی شد

در دومین جلسه محاکمه »گروه جهانبانی« مطرح شد

لشکركشی به بانک سرمایه برای دریافت تسهیلات!

معاون پارلمانی رئیس جمهور از معرفی وزرای پیشنهادی آموزش وپرورش 
و میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی توسط رئیس جمهور خبر داد.

حســینعلی امیری، معاون پارلمانی رئیس جمهور روز گذشته در مصاحبه با 
خبرگزاری صداوســیما گفت: رئیس جمهور، محســن حاجی میرزایی را به عنوان 
گزینه پیشنهادی برای تصدی وزارت آموزش وپرورش و علی اصغر مونسان را برای 
تصدی وزارت تازه تأسیس میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به مجلس 

شورای اسلامی معرفی کرد.
وی افزود: حاجی میرزایی از سابقه مدیریت در مسئولیت های مختلف وزارت 
آموزش وپرورش برخوردار است و اکنون مسئولیت دبیری هیئت دولت را بر عهده دارد.

امیری گفت: مونسان نیز پیش تر، معاون رئیس جمهور و رئیس  سازمان میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور افزود: از زمان اعلام وصول نامه رئیس جمهور برای 
معرفی این وزرا به مجلس شورای اسلامی یک هفته فرصت باقی است تا جلسه رأی 

اعتماد به آنان در دستور کار قرار داده شود.
طبق قانون، مجلس شورای اسلامی هفته آینده جلسه رأی اعتماد به دو وزیر 

پیشنهادی رئیس جمهور را در صحن علنی برگزار می کند.

حجت الاسلام والمسلمین کلانتری از زیر سؤال بردن مبانی اسلام برای 
اغراض سیاسی و با هدف تحت الشعاع قرار دادن ناکارآمدی ها انتقاد و تأکید 

کرد که مبانی عفاف و حجاب تبیین شود.
حجت الاسلام والسلمین علی اکبر کلانتری عضو مجلس خبرگان رهبری در 
گفت وگو با رســا، ضمن تقدیر از اقدامات انقلابی ناجا در برخورد با هنجارشکنان 
گفت: اقدامات انقلابی ناجا در برخورد با هنجارشکنان و کشف حجاب در ماشین ها 
آثار بسیار ملموسی را به همراه داشته است.وی با اشاره به اینکه برخی از مسئولان، 
اسلام را از عمق وجود باور نکرده اند، بیان کرد: ممکن است برخی از میدان مملکت 
در ظاهر نســبت به مسائل مختلف اسلام اظهار نظرهایی داشته باشند، اما اعتقاد 
راسخ به آنها ندارند.عضو مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه برخی مسؤولان 
نه تنها از حجاب دفاع نمی کنند، بلکه با برخی اظهار نظرها آن را به حاشیه می رانند، 
گفت: به عنوان مثال برخی مســئولان همواره با سخن به میان آوردن از »حجاب 

اجباری« سعی در تخریب اصل مسئله حجاب دارند.
حجت الاسلام والســلمین علی اکبر کلانتری با بیان اینکه »حجاب« یکی از 
قوانین جامعه اسلامی بوده و همه باید آن را رعایت کنند، یکی از دلایل هجمه به 
حجاب از سوی برخی سیاسیون را »اغراض انتخاباتی« دانست و بیان داشت: برخی 
افراد برای جلب آرا و نظرات مردم مبانی حجاب را زیر سؤال می برند؛ این کار بسیار 
نادرســت است که برخی افراد برای جلب آرا، مبانی اسلام را رو به حاشیه رانده و 
به آنها خدشه وارد کند.وی »تحت الشعاع قرار دادن ناکارآمدی ها« را یکی دیگر از 
دلایل سوء استفاده برخی مسئولان از مسئله »حجاب« دانست و گفت: عده ای برای 
پوشاندن ضعف ها و ناکارآمدی های خود مسائلی همچون »حجاب اجباری« و »ورود 
زنان به ورزشگاه ها« را مطرح می کنند؛ اگر این مسؤولان صادق و راستگو هستند 
و دغدغه بانوان را دارند، می توانســتند برای زنان ورزشگاه های مستقل بسازند و یا 
فضاهایی برای ورزش بانوان احداث کنند. عضو مجلس خبرگان رهبری خطاب به 
برخی مسؤولان تصریح کرد: آیا امروز مشکل اصلی جامعه، ورود زنان به ورزشگاه ها 
و مسائلی از این قبیل است؟ تردیدی نداریم که طرح اینچنین مسائلی با اغراض 

سیاسی و پوشاندن ناکارآمدی ها و ضعف مدیریت ها صورت می گیرد.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به اینکه با آمریکا در 
۵ لایه حساس و راهبردی درگیر هستیم، گفت: ایران در جمع این لایه ها 

دست برتر را داراست.
سردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در نشست روسای 
کمیته، معاونین و مدیران پدافند غیرعامل دستگاه های اجرایی با تأکید بر اینکه راهبرد 
ترامپ در مدت اخیر فشار حداکثری بر ایران تا مرز جنگ بوده است، یادآور شد: قرار 
نبود و نیست جنگی صورت بگیرد اما نمایش جنگ از آمریکایی ها با قدرت و شدت 
زیادی اجرا می شد تا برخی در داخل در تصمیم گیری های خود دچار تزلزل شوند.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به اینکه ما امروز با آمریکا در 5 لایه 
حساس و راهبردی سیاسی، نظامی، اقتصادی، امنیتی و سایبری درگیر هستیم، گفت: 
به عنوان یک فرد مطلع می گویم که ایران در جمع این لایه ها دست برتر را داراست که 
این مهم با هدایت رهبری انقلاب، ایستادگی مردم و مسئولین به دست آمده است.
به گزارش مهر، سردار جلالی با انتقاد از عدم اجماع درخصوص FATF گفت: 
از نظر ما FATF به عنوان یک مکانیســم به اصطلاح بین المللی نقش دیده بانی را 
برای دشمن در جنگ اقتصادی ایفا می کند و دشمن با این دیده بان می تواند تمام 

زنجیره تأمین مالی کشور را رصد و مطابق با آن اقدام خصمانه کند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود به موضوع تهدیدات در حوزه سایبری 
نیز اشاره کرد و با بیان اینکه »در جنگ سایبری همیشه فاعل مجهول است«، گفت: 
بااین حال آمریکایی ها اخیراً و با صراحت مدعی شده اند که علیه ایران اقدام تخریبی 

سایبری انجام می دهند.
فرمانده قرارگاه پدافند سایبری کشور با بیان اینکه آمریکایی ها چندی پیش 
مدعی شده بودند در سامانه های زیرساختی ایران نفوذ داشته اند، گفت: این ادعای 

آمریکایی ها نیز مانند سایر ادعاهایشان صرفاً یک بلوف بوده است.
سردار جلالی با  اشاره به اینکه آمریکایی ها بیش از توانمندی هایشان ادعا دارند، 
گفت: قبلًا هم آنها مدعی بودند توان موشکی ایران فتوشاپ است اما انهدام پهپاد 

رادارگریز آنها در ارتفاع 50 هزار پایی واقعیت را به همه نشان داد.

3 داروی جدید که توســط شرکت داروسازی ثامن در مشهد ساخته شده است روز دوشنبه در مراسمی  با 
حضور متولی آستان قدس رضوی رونمایی شد.

مدیرعامل شرکت داروسازی ثامن در این مراسم گفت: »سدیم کلراید استنشاقی 7 درصد« )سالین هایپر تونیک(، پتاسیم 
کلراید 15 درصد در آمپول 10 میلی لیتری پلی پروپیلنی و لوفلوکساسین تزریقی سه دارویی هستند که توسط این شرکت 
ساخته شده است. مجید طبسی افزود: داروی »سدیم کلراید استنشاقی« برای بهبود عملکرد ریوی از طریق هیدراته کردن 
و تســهیل خروج  ترشحات استفاده می  شود و ویژگی  های آن شامل تک دوز بودن، کاهش احتمال ابتلا به عفونت  های ریوی، 

مقرون به صرفه  بودن و استفاده راحت  تر در مقایسه با سدیم کلراید 5 درصد است.
وی اظهار داشت: داروی »پتاسیم کلراید 15 درصد در آمپول 10 میلی  لیتری پلی پروپیلنی« نیز برای پیشگیری و درمان 
کمبود پتاسیم خون استفاده می  شود، این محصول در کودکان تحت درمان طولانی  مدت با آدرنوکورتیکوئیدها و همچنین در 
سیروز کبدی همراه با آسیت، اسهال، استفراغ طولانی نفروپاتی تخلیه کننده پتاسیم کاربرد دارد و کاهش هزینه  های درمانی 

به دلیل تولید در حجم پایین  تر، از دیگر ویژگی  های این دارو است.
طبسی گفت: »لوفلوکساسین تزریقی« هم داروی ضدباکتریایی وسیع الطیف با اثرگذاری مؤثر بر روی باکتری  های گرم مثبت، 
درمان عفونت  های پنومونی مقاوم به پنی سیلین، خط اول درمان پروستاتیت باکتریال حاد و مزمن، قابلیت انفوزیون مستقیم 
به بیمار، پر شده در کیسه سه لایه شفاف آماده مصرف با  گرید مخصوص محلول  های تزریقی با حجم 100 میلی  لیتر است.

وی افزود: در حوزه داروسازی به درجه ای رسیده ایم که نیاز به ساخت ماشین آلات و فناوری تولید دارو احساس می شود 
تا بتوان وابستگی کشور به این بخش را کاهش داد لذا شرکت داروسازی ثامن بهمن ماه امسال نخستین دستگاه تولید سرم 

خود را رونمایی خواهد کرد.

3 داروی جدید از سوی آستان قدس رضوی رونمایی شد

روحانی وزرای پیشنهادی 
آموزش وپرورش و میراث فرهنگی را

 به مجلس معرفی کرد

نامه 7۰ نماینده خطاب به وزیر ورزش
برای دور زدن قانونی که خود تصویب کرده اند!

عضو مجلس خبرگان رهبری: 
طرح برخی مسائل در حوزه زنان 
برای پوشاندن ناکارآمدی ها است

 FATF :سردار جلالی
دیده بان دشمن است

سرویس سیاسی-  
هفته دولت در حالی به نیمه رسیده که نه 
افتتاح پروژه ای ولو نمایشی در کار است، نه 
دولتمردان گزارش می دهند که در این یک 
سال، چه اقداماتی برای مردم انجام داده اند، 
نه وعده ای بــرای آینده می دهند و نه حتی 
درباره سوء عملکرد خود از مردم عذرخواهی 

می کنند.
با این همه، برخی مســئولان دولت برای عدم 
پاسخگویی نسبت به مشــکلات اقتصادی مردم، 
سیاســت فرار به جلو را در دستور کار قرار داده و 
بــه مثابه ایام تبلیغات انتخابات که مردم را از دلار 
5 هزار تومانی در صورت رای نیاوردن می ترساندند، 
امروز هم در شرایطی که دلار 11 هزارتومانی برای 
دولت به یک دســتاورد تبدیل شده !، باز به همان 
شیوه ترســاندن مردم که اگر این دولت نبود اوضاع 
از این بدتر می شد، از زیر بار وعده های داده شد به 
مردم شانه خالی می کنند. نمونه آن یادداشت علی 
ربیعی ســخنگوی دولت در روزنامه ایران با عنوان 
»مردم شــما درســت انتخاب کردید« یا اظهارات 
عجیب وزیر اطلاعات در دفاع از عملکرد دولت که 
در یــک برنامه تلویزیونی گفته بود »اگر این دولت 

نبود قیمت ها 8 برابر می شد«. 
موضوعی که به نشســت خبری روز گذشته 
ســخنگوی دولت با خبرنگاران نیز کشیده شد و 
خبرنگار کیهان با طرح این ســؤال که آیا اینگونه 
دفاع از عملکرد دولت در قبال وعده های انتخاباتی 
داده شده و عمل نشده مسئولانه است؟ از سخنگوی 
دولت پاسخ شــنید: چیزی که من گفتم فقط بنا 
بر حضــورم در دولت نبوده و بنا بر یک کنشــگر 
اجتماعی ای هم این عقیده را دارم. گاهی وقتها ما 
می گوییم الان وضع خراب شده است اما متأسفانه  
علت را نمی بینیم، اگر سراغ علت برویم آن موقع به 
 این تبیینی که من دست یافتم دیگران هم می توانند 

برسند. 
 وی در ادامه گفت: ما یک 55 ماه داشتیم، آیا 
کسی هست رشد متوســط 4-5 درصدی را انکار 
کند در آن مقطع ما نرخ ارز را پایین نگه داشــته 
بودیم، تورم تک رقمی  بود و متوسط  اشتغال 600 
هزار شغل بود. این اعداد و ارقام را اقتصاددان ها هم 

كیهان: دولت قصد عذرخواهی از مردم را ندارد؟
سخنگوی دولت: اگر این دولت نبود اوضاع اقتصادی بدتر می شد!

می توانند بگویند. 
سخنگوی دولت با طرح این پرسش که چه شد 
یکدفعه قیمت ارز بالارفت و یک  باره ما با یک تورم 
نگران کننده ای رو برو شــدیم افزود: آیا این همان 
دولت و سیاســت ها نبود ؟ آیا شرط عقل است که 
بگوییم یک دولت با همان سیاست ها یکدفعه به این 
میزان عدم تعادل در بازار ایجاد شود. ممکن است که 
اقتصاددانان بگویند نقدینگی در مرحله ای انفجاری 
عمل کرده است که قابل کتمان نیست. اما تحریم 
یک دلیل بسیار مهم بوده است. ما در هیچ دوره ای 
چنین تحریم های بی سابقه ای نداشته ایم که حتی 

کشتی ما را روی دریا رصد کنند. 
ربیعی با  اشاره به شوک بزرگ تحریم های آمریکا 
به کشور تصریح کرد: من معتقدم دولتی که توانست 
این شوک را هضم کند و تبدیل به یک ثبات نسبی 
کند که امروز در بازار ارز شــاهد آن هستیم موفق 

عمل کرده است. 
سخنگوی دولت ادامه داد: نمی گویم ارزانی شده 
و گرانی از بین رفته است اما شیب گرانی بیشتر دارد 

کمتر می شود. 
وی با بیان اینکه این از ثمرات دولت است که 
امروز آمریکا حتــی در داخل ایالات متحده دچار 
مشکل شده و چین، روسیه و حتی آسیای جنوب 
شرقی در کنارش نیستاده اند  گفت: ما همزمان با 
هماهنگی های که در داخل با نیروهای مسلح داشتیم 
قدرت و تمامیت ارضی مان را هم حفظ کرده ایم و در 

مسیر منافع ملی مان حرکت کرده ایم.
ربیعــی همچنین با بیان اینکــه دولت یک 
چشم انداز مناسب برای 24 ماهه آینده تدارک دیده 

است افزود: با این وصف معتقدم مردم سخت زندگی 
می کنند، تورم در زندگی مردم به ویژه بازنشستگان 
و کارگران بالاست و این مسائل واقعی است که به 
هیچ عنوان کتمان نمی کنیم اما معتقدم حضور و 
وجــود دولت اثر خاص خــودش را در این زمینه 

داشته است. 
۵۵ ماه رشد اقتصادی یا بحران رکود؟

اظهارات سخنگوی دولت درباره اوضاع خوب 
اقتصادی کشور در 55 ماهه اول در حالی است که 
در همان مقطع )مهر 94( چهار وزیر کابینه دولت »از 
جمله شخص آقای ربیعی در کسوت وزیر کار«، در 
نامه اي بلند بالا به روحاني با انتقاد از برخي تصمیمات 
و سیاست هاي ناهماهنگ دستگاه ها، هشدار دادند 
اگر تصمیم ضرب الاجل اقتصادي گرفته نشود، رکود 

تبدیل به بحران خواهد شد. 
در نامه مشــترک علي طیــب نیا، محمدرضا 
نعمــت زاده، علي ربیعي و حســین دهقان وزراي 
اقتصــاد، صنعــت، کار و دفاع به حســن روحاني 
رئیس جمهور آمده بود: »همان طور که مستحضرید 
از دي مــاه 1392 تاکنون بازار ســرمایه متأثر از 
تحولات و متغیرهاي کلان بین المللي و داخلي از 
جمله کاهش بهاي نفت و کالاي اساســي از جمله 
فلــزات و همچنین تحریم ها و برخي تصمیمات و 
سیاست هاي ناهماهنگ دستگاه ها در داخل کشور 
شاهد افتي کم سابقه شده است به نحوي که از دي 
ماه ســال 1392 تاکنون ظرف مدت 19 ماه ارزش 
بازار بر اساس شاخص قیمت 42 درصد کاهش یافته 
و به لحاظ افت ارزش، بازار کاهشي معادل 180 هزار 

میلیارد تومان را شاهد است.«

اثرات تحریم؛ دولت قبل فقط 20 درصد، 
این دولت 100 درصد! 

سخنگوی دولت همچنین در حالی مشکلات 
اقتصادی کشور را ناشی از شوک تحریم های آمریکا 
)پس از خروج ترامپ از برجام( علیه کشورمان دانسته 
که اولا کارشناسان اقتصادی افزایش نرخ ارز، را به 
دلیل فشردگی و ثابت نگه داشتن نرخ آن در مدت 
55 ماه مذکور بیان می کنند که اواخر ســال 96 با 
باز شدن این فنر، به یک  باره شاهد رشد و افزایش 
قیمت ارز در بازار بودیم و این پدیده همزمان شــد 
بــا خروج آمریکا از برجــام، در صورتی که اگر هر 
سال متناسب با نرخ تورم، نرخ ارز نیز افزایش پیدا 
می کرد، چنین نوســانی )به یک  بــاره( در نرخ ارز 
در آن مقطع زمانی، تجربه نمی شد. از سوی دیگر 
برخی از همین دولتمردان فعلی در زمان دولت قبل 
حداکثر اثر تحریم های آمریکا بر اقتصاد کشور را 20 
درصد عنوان می کردند اما امروز که در مقام عمل و 
پاسخگویی قرار گرفته اند، ظاهرا نظر دیگری دارند. 
این درحالی اســت که امروز حتی بسیاری از 
حامیــان دولت نیز اذعان دارنــد، بخش بزرگی از 
مشکلاتی که مردم امروز در حوزه بازار ارز، مسکن، 
خودرو و. .. با آن مواجه اند ناشــی از سوءمدیریت و 
تصمیمات اشتباه دولت بوده است و صرفا ربطی به 

تحریم ها ندارد. 
به عنــوان نمونــه- و فقط نمونــه-  »روزنامه 
سازندگی« روز دوشنبه در گزارشی نوشته بود که، 
»تصمیم ارز 4200 دولــت 72 برابر هزینه ای که 
ایران در جنگ تحمیلی پرداخت کرد، به کشــور 
خســارت وارد کرده اســت«. یا »علی سرزعیم« 
اقتصاددان حامی دولت که پیشتر گفته بود: »دولت 
به هشدارهای کارشناسان گوش نکرد و به سودای 
برجام، پنج سال فرصت اصلاح اقتصادی را از دست 
داد... ما در حمایت از روحانی در انتخابات بیانیه امضا 
کردیم... شامه دولت که باید احساس می کرد شرایط 
ســختی پیش رو داریم و باید آمادگی پیدا کنیم، 
احســاس نکرد. نه تنها احساس نکرد که متأسفانه 
عقب تر از جامعه بود. این خیلی بد است که مردم 
درس نخوانده  و فاقد سواد اقتصادی، فهمیدند و ارز 
ارزان می خریدند؛ اما سیاســت گذار این را متوجه 

نمی شد. این قابل بخشش نیست.« 


